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Utlåtande Rotel V (Dnr KS 2019/1812)

Ny bergbana i Skärholmen - Genomförandebeslut
Framställan från trafiknämnden

Kommunstyrelsen föreslår att kommunfullmäktige beslutar följande.
1. Trafiknämnden medges rätt att anlägga en ny bergbana i Skärholmen 

till en utgift om 70,0 mnkr.
2. Utgifterna för 2020 ska inrymmas inom nämndens investeringsbudget. 

Utgifterna för kommande år behandlas i budget för 2021.

Föredragande borgarrådet Daniel Helldén anför följande.

Ärendet

Den 14 november 2019 beslutade trafiknämnden att föreslå att ersätta 
bergbanan i Skärholmen med en ny bergbana till en utgift om 70,0 mnkr. 
Trafiknämnden föreslår att en ny bergbana uppförs på samma plats som den 
nuvarande, men i ett mer driftsäkert utförande. Den nya anläggningen kommer 
att ha cirka 30 procent kortare restid än dagens. Bergbanan ska förses med ett 
väderskydd av glas. Anläggningen bedöms bli lättare att underhålla och 
reparera. Driften av bergbanan blir mer energieffektiv genom ett minskat 
effektbehov. Kapaciteten per tur kommer att vara cirka 15 personer, vilket är 
färre än i befintlig anläggning.

Trafiknämnden planerar att bergbanan ska börja byggas 2020 och bli färdig 
2022. Under hela byggperioden kommer sträckan att trafikeras av 
ersättningsbussar. 

Beredning
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Ärendet har initierats av trafiknämnden och remitterats till 
stadsledningskontoret.

Stadsledningskontoret konstaterar att den befintliga bergbanan i 
Skärholmen behöver ersättas för att staden på ett tryggt och säkert sätt 
framgent ska kunna transportera boende och besökare till det högt belägna 
bostadsområdet. Kontoret anser att trafiknämndens framlagda förslag är i linje 
med stadens målsättningar för utbyte av tekniska anläggningar.

Mina synpunkter

Jag är glad att vi idag äntligen kan fatta beslut om ny bergbana i Skärholmen. 
Denna utgör en viktig del i stadsutvecklingsprojektet Fokus Skärholmen. Här 
sker en satsning på fler bostäder samtidigt med en utbyggnad av 
samhällsservice och satsningar på den offentliga miljön. 

Bergbanan möjliggör för boende och besökare att enkelt, snabbt och 
tillgänglighetsanpassat förflytta sig mellan Skärholmens centrum och 
Ekholmshöjden. Höjdskillnaden mellan det nedre och övre läget är 21 meter. 
För att anpassa banans profil till topografin och samtidigt möjliggöra en 
korsande gång- och cykelväg under bergbanan gavs den en konvex profil.

Löpande kontakt har hållits med Skönhetsrådet, projektet Fokus 
Skärholmen, AB Familjebostäder och Skärholmens stadsdelsförvaltning. 
Samtliga intressenter är angelägna om att ett utbyte av befintlig bergbana sker 
så snart som möjligt.

Den befintliga bergbanan har ur ett långsiktigt driftperspektiv dömts ut med 
anledning av alla konstruktions- och utförandefel. Bergbanan besväras idag av 
frekventa driftstörningar, vilket förutom olägenheter för boende och besökare 
till Ekholmshöjden också medför stora driftkostnader för ersättningstrafik och 
felavhjälpning. Jag konstaterar att den befintliga bergbanan i Skärholmen 
behöver ersättas för att staden på ett tryggt och säkert sätt framgent ska kunna 
transportera boende och besökare till det högt belägna bostadsområdet. 

Trygghetsskapande perspektiv är viktiga för att projektet ska säkerställa en 
trygg, säker och orienterbar miljö under dygnets alla timmar. Under 
projekteringen kommer ett stort fokus ligga på att skapa en trygg miljö för att 
motverka barriärer och trånga passager.

Det har inför inriktningsbeslutet även utretts att ersätta bergbanan med 
hisschakt i det fria och med tillfartsbro, likt Katarinahissens utformning. 
Denna lösning har uteslutits eftersom anläggningen skulle bli alltför 
framträdande i stadsrummet samt att en anslutande tillfartsbro med längden 45 
m i likhet med en gångtunnel skulle kunna upplevas som otrygg.
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Genomförandet av projektet innefattar att ersättningstrafik med buss ska 
bedrivas under den period om cirka ett år då bergbanan kommer att vara 
stängd på grund av renoveringsarbetena. 

Bilagor
3. Reservationer m.m.
4. Nuvärdesberäkning

Borgarrådsberedningen tillstyrker föredragande borgarrådets förslag.

Kommunstyrelsen delar borgarrådsberedningens uppfattning och föreslår att 
kommunfullmäktige beslutar följande.

1. Trafiknämnden medges rätt att anlägga en ny bergbana i Skärholmen 
till en utgift om 70,0 mnkr.

2. Utgifterna för 2020 ska inrymmas inom nämndens investeringsbudget. 
Utgifterna för kommande år behandlas i budget för 2021.

Stockholm den 5 februari 2020

På kommunstyrelsens vägnar:
A N N A  K Ö N I G  J E R L M Y R

Daniel Helldén 
Mats Larsson
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Remissammanställning

Ärendet

Den 14 november 2019 beslutade trafiknämnden att föreslå att ersätta 
bergbanan i Skärholmen med en ny bergbana till en utgift om 70,0 mnkr. 
Trafiknämnden föreslår att en ny bergbana uppförs på samma plats som den 
nuvarande, men i ett mer driftsäkert utförande. Den nya anläggningen kommer 
att ha cirka 30 procent kortare restid än dagens. Bergbanan ska förses med ett 
väderskydd av glas. Anläggningen bedöms bli lättare att underhålla och 
reparera. Driften av bergbanan blir mer energieffektiv genom ett minskat 
effektbehov. Kapaciteten per tur kommer att vara cirka 15 personer, vilket är 
färre än i befintlig anläggning.

Nämnden planerar att bergbanan ska börja byggas 2020 och bli färdig 
2022. Under hela byggperioden kommer sträckan att trafikeras av 
ersättningsbussar. 

Trafiknämnden

Trafiknämnden beslutade vid sitt sammanträde den 14 november 2019 
följande.

1. Trafiknämnden godkänner för sin del förslag till genomförande och 
föreslår att kommunfullmäktige godkänner förslaget till 
genomförande för projekt Ny bergbana i Skärholmen och att 
trafiknämnden medges rätt att genomföra projektet Ny bergbana i 
Skärholmen till en investeringsutgift om 70 mnkr. 

2. Trafiknämnden anmäler beslutet till Skärholmens stadsdelsnämnd. 

Reservation anfördes av Mads Lundgaard (SD), bilaga 1.

Trafikkontorets tjänsteutlåtande daterat den 15 oktober 2019 har i huvudsak 
följande lydelse.

Trafiknämnden fattade 2015-05-21 inriktningsbeslut för ny bergbana i Skärholmen. 
Bergbanan är belägen strax norr om Skärholmens centrum och byggdes 2001 som en 
ersättning för en tunnel och hiss i berget som av många upplevdes som otrygg. 
Bergbanan möjliggör för boende och besökare att enkelt, snabbt och 
tillgänglighetsanpassat förflytta sig mellan Skärholmens centrum och 
Ekholmshöjden. Höjdskillnaden mellan det nedre och övre läget är 21 meter.
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Figur 1. Plankarta

För att anpassa banans profil till topografin och samtidigt möjliggöra en korsande 
gång- och cykelväg under bergbanan gavs den en konvex profil.

Figur 2. Bergbanan i Skärholmen, nuvarande utformning. Av figuren framgår 
även det tidigare igensatta hisschaktet med anslutningstunnel.
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Den konvexa profilen gör att korgens lutning behöver variera för att under hela 
resan vara i horisontalläge. Detta komplexa utförande medför att bergbanan haft en 
hög felfrekvens från att den togs i drift. Eftersom bergbanan är den enda av sitt slag i 
Sverige har det även varit svårt att handla upp driftentreprenörer med rätt kunskap 
för att sköta anläggningen och att införskaffa reservdelar. 

Under 2013 genomfördes en ombyggnad av bergbanan i syfte att minska 
felfrekvensen. Ombyggnaden löste dessvärre inte problemet med hög felfrekvens och 
kontoret beslutade därför att genomföra en utredning kring bergbanans tekniska 
skick och driftsäkerhet. 

Det har inför inriktningsbeslutet även utretts att ersätta bergbanan med hisschakt i 
det fria och med tillfartsbro, likt Katarina-hissens utformning. Denna lösning har 
uteslutits eftersom anläggningen skulle bli alltför framträdande i stadsrummet samt 
att en anslutande tillfartsbro med längden 45 m i likhet med en gångtunnel skulle 
kunna upplevas som otrygg. 

Utredning befintlig bergbana
Utredningen blev klar under hösten 2014. Av utredningen framgår att befintlig 

bergbana har ett flertal konstruktions- och utförandefel. Felen har uppstått på både 
korgen och själva banan med dess drivanordningar. Till exempel kan nämnas fel på 
korgens löphjul, dörrar och linsystem. 

Utredningen underkänner med anledning av alla konstruktions- och utförandefel 
den befintliga bergbanan ur ett långsiktigt driftperspektiv. Förbättringsåtgärder på 
befintlig anläggning, som föreslås i utredningen, garanterar ingen förbättrad 
driftsäkerhet på grund av att anläggningen även efter genomförda åtgärder innehåller 
ett antal komplexa komponenter och komponenter med kort livslängd. 
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Figur 3. Bergbanan i drift.

Driftproblematik
Under 2018 anmäldes 45 fel och vid 20 tillfällen av dessa hade personer fastnat i 

bergbanan. Flertalet av felen var direkt kopplade till bergbanans konstruktion, 
utrustningen som håller korgen vågrätt och komponenter som inte är lagervara hos 
någon leverantör; vilket inneburit långa avbrott. Trafikkontorets kostnader för 
ersättningstrafik med buss uppgick under 2018 till ca 345 tkr och kostnaden för de 
tre första kvartalen 2019 uppgår till ca 1 450 tkr.
Ärendets beredning

Ärendet har beretts internt på trafikkontoret. Samråd med stadsledningskontoret 
har skett. Löpande kontakt har hållits med Skönhetsrådet, Fokus Skärholmen, 
Familjebostäder och stadsdelsförvaltningen. Samtliga intressenter är angelägna om 
att ett utbyte av befintlig bergbana sker så snart som möjligt.
Mål och syfte

Projektets huvudsakliga mål och syfte är att säkerställa en driftsäker anläggning 
samt att den nya anläggningen uppfyller dagens funktionskrav. I projektet genomförs 
en översyn för att förbättra upplevd trygghet för de som nyttjar bergbanan, bland 
annat kan nämnas översyn av belysning och gestaltning. 

Projektet är kopplat till Stockholms stads verksamhetsmål Stockholm är en trygg, 
säker och välskött stad att bo och vistas i samt Stockholms infrastruktur främjar 
effektiva och hållbara transporter samt god framkomlighet, och bidrar till att 
upprätthålla stadens infrastruktursystem. 


